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گفت وگوی صبا با سعید الهی؛ تهیه کننده فیلم میرو

رسالت فیلم میرو فراتر از فروش گیشه است

ویژه چهل و دومین جشنواره بین المللی فیلم فجر

ســعیدالهیمتولدفروردینسال1351از
تهراناست.اودانشآموختهسینماباگرایش
تصویربرداریوفارغالتحصیلکارشناسی
ارشدعلومارتباطاتاجتماعیاست.الهی،تهیهکنندگیرا
ازسال1397باساختمستند22/22شروعکردودرادامه
بهتولیدآثاریدیگرازجملهزومرهــایایرانی،قویدلو...
پرداخت.بهبهانهحضورفیلممیروبهکارگردانیحسینریگی
کهدرسودایچهلودومینجشنوارهفیلمفجرقراردارد،بااو

بهگفتوگوپرداختهایمکهدرادامهمیخوانید.

چراتهیهکنندگیایناثررابهعهدهگرفتید؟
ایدهفیلمنامهتوسطآقایحسینریگی)کارگردانفیلم(به
شورایبنیادشهیدارائهشدهبودواینسازماننیزازمندعوت
کردندتاتهیهکنندگیایناثررابهعهدهبگیرم.بعدازخواندن
طرحاولیهفیلمنامه،احساسکردمکهبایدبازنویسیونگارش

مجددشود.بههمینخاطرازآقایپیمانشیرخانی،خواهش
کردمکهنگارشمجدداینفیلمنامهراباهمکاریآقایریگی
انجامدهد.تااینکهخوشــبختانهفیلمنامهمطلوبوقابل

ساختشد،طوریکهمیتوانستمازآندفاعکنم.
پروسهپیشتولیدوتولیدکارچطوربود؟

خببعدازاینکهفیلمنامهبهحدمطلوبرسید،اقدامبه
پروانهساختکردیم.همچنینشروعپیشتولیدازابتدای
شــهریورانجامشــدوبعدازآننیزعازماستانسیستان
وبلوچستانشــدیموحدودادوماهدرآنمنطقهباگروه
فیلمبرداریهمدلوحرفهایهمراهشــدیم.البتهناگفته
نماندکهبهدلیللوکیشنهایفلیمبرداری،شرایطسختو
چالشانگیزیراطیکردیم،چراکهشهرزاهدانازنظربستر
زیرساختیازامکاناتبسیارکمیبرخورداراستامامردم
ومسولینبسیارهمراهیداردکهبرایمانیزدلگرمکننده
بود،طوریکهباتکیهبرظرفیتبومیآنمنطقهبهتولیدفیلم

پرداختیم.
کارباحسینریگیچطوربود؟

ایشانکارگردانمسلطیاستوکاملاباسینماآشناست.
ازطرفیدرسنواتگذشتهفیلملیپاربهکارگردانیایشاندر
جشنوارکودکموفقبهدریافتبهترینکارگردانیشد.لذا
برخیازسینماگرانواصحابرسانهاشارهبهفیلمسینمایی
هوکمیکنندکهسالگذشتهدرجشنوارهفیلمفجرنمایش
دادهشــد،امافراموشمیکنندکهاینفیلمباهمهشرایط،
دربخشمسابقهراهپیداکردوموفقبهدریافتدوسیمرغ
بلوریندربخشبینالمللشد.بههمینخاطربرخیازافراد،
کارگردانرابایکاثرشمقایســهمیکنند،درصورتیکه
اشتباهاست.ازطرفیدرسرتاســرجهانکارگردانان
مطرحیهستندکههمکارفاخروهماثرضعیفدرتجربه
خودرقمزدهاندوکسیبهآنانخوردهنمیگیرد.درنهایت
معتقدمکهفیلم»میرو«نسبتبهآثارقبلیآقایریگی،

چندپلهایجلوتراست.
سرمایهایناثرازکجاتامینشده؟

منابعمالیفیلممیروتوسطبنیادشهیدوامورایثارگرانو
همچنینبنیادسینمایفارابیتامینشدهاست.

نحوهانتخاببازیگرانبهچهشکلبود؟
حدود95درصدازبازیگرانفیلممیــروراافرادبومیو
محلیهمانمنطقهتشکیلدادهاســت.لذااینبازیگران
ثابتکردندکهاستعداددرخشــانیدارندومیتواننددر
ردهیکاثرملیبدرخشــند.امــافکرمیکنمکه
درطیاینســال-هاکملطفیبسیارزیادیبه
عزیزانسیستانوبلوچستانیشدهاست،
چراکهاینمنطقهرابهعنوانمکانمحروم
میشناسندوازاستعدادهایآنمناطق
غافلشدند.لذاخرسندمکهاینفیلم
باافتخارتوانست،یکفرصتیرا
بهاهالیشــهرچابهارومردم
استانسیستانوبلوچستان

اختصاصدهد.

همانطورکهمیدانیدفروشسینمایامروزدرگرواستفاده
ازبازیگرانچهرهاســت،اینکهاینفیلمازبازیگرانبومیو
ناشناساستفادهکرده،آیادغدغهبازگشتسرمایهراندارید؟
اولااینکهسرمایهگذاراینفیلمبنیادشهیدوامورایثارگران
استوماهممانندهرسرمایهگذاروتهیهکنندهقطعادغدغه
بازگشتسرمایهراداشتیماماســینمایایرانتقریباازدو
منظرهموارهارزیابیمیشود؛یکبخشاینکهاینسینماباید
گردشمالیرابرگرداندتــادوبارهبتواندفیلمتولیدکند.اما
بخشدیگرایناستکهنهادهاوارگانهایدولتیورودپیدا
میکنندوبهتولیدموضوعاتمهمواستراتژیکمیپردازند.لذا
اینفیلمهالزوماایننیستکهحتمابایدفروشگیشهداشته
باشد،چراکهبعضیازفیلمهافقطحضوردارندوبرایماندگاری
بخشیازنیازهایجامعهتلاشمیکند.بطورمثالدراستان
سیستانوبلوچستانبهغیرازیکیادونفر،فیلمسازدیگری
وجودندارد.بنظرماینموضوعناشیازسیاستگذاریاشتباه
ونادرستاستکهدراینچهاردههبهآنتوجهنشدهاست،
خبچرا؟آیابخاطرضعفاســتعدادمردمآنمنطقهاست؟
قطعاخیر.لذااینفیلمهاهدفدیگــریداردوخیلینباید
انتظاراستقبالعمومراپیشبینیکرد.ایناثرهمینکهبتواند
افرادیرامجاببهسرمایهگذاریدراینمناطقکند،رسالت

خودراانجامداد.
بهعنوانتهیهکنندهچقدربهتنوعکاریاعتقاددارید؟

اینکاراولیناثریبودکهدرشرقکشورکارکردم.قبلاز
ایناثربهتولیداتدیگریپرداختمکهاجتماعی،تاریخیودر
حوزهفرهنگایثاروشهادتبودهاست.لذاشخصابراساس
دیدگاههایذهنیخودبهدنبالتولیدآثاریهستمکهبتوانم
ذهنمخاطبرابهچالشبکشانم.درواقعخیلیدرگیرفروش
گیشهوفیلمهاییکهجدیداشــکلگرفتهنیستم،چراکه
معتقدمامروزهکارکردرسانهوسینمابیشترجنبهسرگرمی
پیداکردهکهخبآفتسینمایایراناست.ازطرفی،متاسفانه
درحالحاضر،کارکردراهبریسینمابهفراموشیسپردهشده
استکهاصلاجالبنیستواینموضوعدرآیندهباعثایجاد
خطراتفرهنگیمیشــود.بنظرمسینمایامروز،همانطور
کهبهســینمایتجاریوبدنهتوجهمیشودبایدبهسینمای

استراتژیکوهدفمندنیزپرداختهشود.
چشماندازاینفیلمبرایاکرانعمومیچگونهاست؟

خبقاعدتااینفیلمبعداز
جشنوارهفیلمفجراکران
خواهدشــدکهدرحال
حاضر،مشغولدریافت
مراحلپروانهنمایش
هستیم.قطعامانند
دیگری فیلم هر
پیگیراکرانعمومی

نیزهستم.
در فیلم اکــران
بازارهایبینالمللیچطور؟
ازآنجاییکهموضوعاینفیلم
مربوطبهقومشــریفبلوچاست،
اکراناینفیلمعلاوهبــربازارهای
بینالملل،درکشــورهایمنطقهنیز
نتیجهبخشخواهدبودکهدرروزهای

آتیبرنامهریزیانجامخواهدشد.
سخنپایانی؟

معتقدمکهایــناثرمیتواندســهم
بسیارخوبیدرتحققشعاردولتسیزدهم

)عدالتفرهنگی(داشتهباشد.

گفت و گو

معصومه دهقان نژاد


